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ABSTRACT 

This study was conducted from 2011 to 2014, the field experiments done during 

the non-breeding season at the Camel Reproduction Centre (CRC), Nakhlee, which 

located 48 km East the center of Dubai, UAE. While the lab hormonal assay done 

at the College of Medical Laboratories – SUST, Sudan. The aims of the present 

study were to compare efficiency of two protocols of hormonal treatments (GnRH 

& hCG) in induction of ovulation, and two mating systems in occurring pregnancy 

during non breeding season of She - camel. A total of (19) one humped camels 

were used in experiment (1) and divided into three groups: Group (A) Camels 

(N=7) were intramuscular injected by 2 ml GnRH, group (B) camels (N=6) were 

intravenous injected by 3 ml hCG, and group (C) were left without any hormonal 

treatment, (N=6) were intramuscular injected 1 ml of distilled water. In all groups 

ovulation was observed by ultrasonography. The proportion of she camels that 

ovulated during 24-48 hours in response to treatments were (6 / 7 vs 4 /6 vs 0 / 6) 

in the GnRH, hCG and the control groups, respectively. The results showed 

significant differences in the means + SD (P ≤ 0.01) between the treated groups 

compared to the control group. But there were no significant differences between 

the GnRH and hCG groups (P ≤ 0.05). Blood samples for serum preparations were 

collected in non-heparinized tubes from the jugular vein in interval days, 

(Immediately after injection (0 hours), 48 hours, Week 1, and Week 2). Estrogen, 

progesterone, FSH, and LH concentrations were determined using ELISA 

technique. Results showed serum estrogen concentration (pg / ml) did not differ 

significantly (P ≤ 0.05) between the all groups in 48 hours and Week 2. In contrast 

with 0 hours and Week 1 which were significantly higher (P ≤ 0.05) between the 

treated groups (GnRH and hCG groups) compared with control group. While there 

was no significant difference between the treated groups throughout the alternate 
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periods. Serum progesterone concentrations (ng / dl) did not differ significantly (P 

≤ 0.05)  in the all groups in 0 hours and Week 2. While the serum progesterone 

concentration significantly higher (P ≤ 0.01) in the GnRH group compared to the 

hCG and the control group respectively in 48 hours. Week 1 showed that the serum 

progesterone concentration significantly higher (P ≤ 0.01) in the hCG group 

compared to the GnRH and control groups respectively. Serum FSH concentration 

(miu/ml) showed low levels, while LH concentration showed zero levels. In the 

second experiment a total (13) one humped camels were used, divided into two 

groups, the first group inseminated artificially (A.I) with fresh semen, while the 

second one allowed to mating naturally (N.M). The results of this experiment 

showed that there were no significant differences between the Artificial 

insemination (A.I) and the Natural Mating (N.M) groups (P ≤ 0.05) in the onset or 

occurrence of pregnancy.  

  From the present study it could be concluded that, ovulation can be induced in 

non-breeding season by using GnRH and hCG protocols, to increase the successes 

rates of ovulation the follicle size diameter should be between 1.0 to 1.7 cm. There 

no significant differences between GnRH and hCG in inducing the ovulation. Also 

there no significant differences between the artificial insemination and the natural 

mating in initiating pregnancy during non-breeding season. So it could be 

recommended that, the area of FSH, and LH levels needs further investigations. On 

the other hand, while there were no significant differences between GnRH and 

hCG, it is recommend to use the cheapest one, and finally A.I technique is greatly 

recommended.    
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ستخلصالم  

بمركز الحقلية خارج موسم التزاوج  ، تم إجراء التجارب1172حتى  1177من الدراسة تم إجراء هذه 

. كلم شرق مركز مدينة دبي، دولة الأمارات العربية المتحدة 24تي تتموقع ناسليات الإبل، منطقة النخلي والت

ُ تم بكلية المختبرات الطبية   –معة السودان للعلوم والتكنولوجيا جا –بينما قياس الهرمونات معمليا

في  (hCGو  GnRH) مقارنة كفاءة اثنان من برامج المعالجة الهرمونيةمن هذه الدراسة هو  الهدف.السودان

رأس  71.   واثنان من أنظمة التلقيح في إحداث الحمل خارج موسم التزاوج في إناث الإبل إحداث التبويض،

كل إناثها ( أ)المجموعة : قسمت إلى ثلاث مجموعاتو، (7) تم إستخدامها في التجربةمن الإبل وحيدة السنام 

 3، حقنت في الوريد بـ (6=ن)كل إناثها ( ب)المجموعة . GnRHمل من  1، حقنت في العضل بـ (1=  ن)

 مل ماء 7، حقنت في العضل بـ (6=ن)من غير أي معاملة هرمونية  تركت( ج)المجموعة  ،وhCGمل من 

نسبة إناث الإبل التي حدث فيها  .لكل الجموعات تمت ملاحظة التبويض بواسطة الموجات الصوتية .طرمق

في مجموعات ( 6/  1ضد  6/  2ضد  1/  6)ساعة كإستجابة للمعاملة كانت  24 – 12التبويض خلال 

GnRH  وhCG أظهرت النتائج فروقات معنوية في المتوسطات. و مجموعة التحكم على التوالي + 

لكن لم . بين مجموعتي المعاملة مقارنة بمجموعة التحكم( 1.117)الانحراف المعياري عند مستوى الاحتمال 

جمعت  .(1.10)عند مستوى الاحتمال  hCGومجموعة  GnRHيكن هنالك فرق معنوي بيم مجموعتي 

مباشرة ) ،ي أيام متفاوتةف من الوريد الوداجي في أنابيب إختبار خالية من الهبرين عينات دم لتجهيز السيرم

تم تحديد وقياس مستويات . (ساعة، الأسبوع الأول، والأسبوع الثاني 24، (صفر ساعة)بعد الحقن 

أظهرت . ELISAبواسطة إختبار  ، الهرمون الحويصلي، والهرمون الليوتينيالبروجستيرون، الإستروجين

ً عند مستوى الإحتمال لم يختلف مع( مل/ بيكوجرام )النتائج أن مستوى الإستروجين  بين كل ( 1.10)نويا

على النقيض كان في صفر ساعة والأسبوع الأول حيث كان . ساعة، والأسبوع الثاني 24المجموعات عند 

بين مجموعات المعاملات عند مقارنتها بمجموعة ( 1.10)هنالك فرق معنوي عالي عند مستوى الإحتمال 

 .عنوي بين مجموعتي المعاملات الهرمونية خلال كل التجربة بينما لم يكن هنالك  أي فرق م.  التحكم

( 1.10)لم يكن بها فرق معنوي عند مستوى الاحتمال ( مل/ نانوجرام ) مستويات البروجستيرون في السيرم

بينما كان هنالك فرق معنوي عالي جدا عند مستوى . في كل المجموعات عند صفر ساعة والأسبوع الثاني

 hCGمجموعة بالمقارنة مع  GnRHمجموعة في السيرم في  في مستوى البروجستيرون( 1.17)الإحتمال 

أظهر في الأسبوع الأول مستوى البروجستيرون في السيرم . ساعة 24في و مجموعة التحكم على التوالي 

ً عند مستوى الإحتمال  ً معنويا عاليا مجموعة و GnRHمجموعة مقارنة ب hCGمجموعة في ( 1.17)فرقا
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الهرمون الحويصلي في السيرم أظهر مستويات متدنية، بينما كان مستوى الهرمون . على التوالي لتحكما

، قسمت إلى أنثى وحيدة السنام( 73)في التجربة الثانية تم إستخدام . الليوتيني في السيرم يساوي صفر

تركت للتزاوج  ، بينما الثانيةبواسطة سائل منوي طازج مجموعتين، المجموعة الأولى لقحت إصطناعيا

بين   (P ≤ 0.05)نتائج هذه التجربة أظهرت عدم وجود فروقات معنوية عند مستوى الإحتمال . طبيعيا

من هذه الدراسة يمكن إستنتاج أن التبويض . مجموعتي التلقيح الإصطناعي و الطبيعي في إحداث الحمل

معدلات نجاح التبويض لابد أن ، لزيادة hCGو  GnRHيمكن حثه خارج موسم التزاوج بإستخدام برامج 

في حث  hCGو  GnRHسم، لا توجد فروقات معنوية بين  7.1إلى  7.1يتراوح قطر الحويصلات ما بين 

التبويض، كما لا يوجد فرق معنوي بين التلقيح الإصطناعي و الطبيعي في إحداث الحمل خارج موسم 

الهرمون الحويصلي و ي مجال قياس تركيز عليه يمكن التوصية بالمزيد من البحث والتقصي ف. التزاوج

يمكن إستخدام الأرخص،  hCGو  GnRHلعدم وجود فروقات معنوية بين و، على الجانب اللآخر  الليوتيني

 .    تقنية التلقيح الإصطناعي نوصي بهاختاما 

 

    

 

 

 


